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Tien jaar lang was Kumac ambassadeur van het mineralenconcentraat. 

Wel duizend groepen werden ontvangen; van studieclub tot EU-delegatie. 

Maar die promotierol bouwt het bedrijf nu af. Het steekt zijn energie liever 

in procesverbetering en in ontzorgen van de varkenshouders die de mest 

leveren.

Kumac is opgericht als gevolg van de on-
dergang van Minas. Dat systeem voldeed 
niet aan de Europese nitraatrichtlijn 
en daarom verving de overheid Minas 
door een stelsel van gebruiksnormen, 
gebruiksvoorschriften en dierrechten. En 
regels voor de afvoer van mest.
Dit had gevolgen voor de varkenshoude-
rij. Verschillende boeren in het Brabantse 
Deurne - verenigd in de Deurnese Mi-
neralen Afzet Coöperatie (Demac) - die 
samenwerkten in het verwerken van hun 
mest, moesten onder de nieuwe regels 
een oplossing zien te vinden voor hun 
stikstof. De mobiele mestscheider die ze 
hadden, voldeed niet langer.
In datzelfde Deurne wilde Loonbedrijf 
Kuunders ook stappen maken. Dat 
bedrijf levert drijfmest aan de akker-
bouw en zocht naar wegen om deze te 
concentreren. Drijfmest is immers voor 
meer dan 90 procent water, maar het 
gaat de afnemer om wat in de overige 10 
procent zit. 
Kuunders en Demac hadden te maken 
met hetzelfde vraagstuk: voor een goede 
mestverwerking heb je schaalgrootte no-
dig, een vaste locatie en – om machines 
rendabel te maken en afzet te garande-

ren – een continue aanvoer.
De twee partijen vonden elkaar en 
richtten samen Kumac op. Gezamenlijke 
eigenaar werden de 35 varkensboeren 
van Demac en het loonbedrijf. Het sa-
menwerkingsverband stelde zich tot doel 
om mest te scheiden in drie elementen: 
stapelbare fractie, mineralenconcentraat 
en water. Een gewaagde stap want er 
was toen weinig kennis over het procedé 
en de benodigde technieken. 

Moeilijke start
„Die eerste paar jaren waren heel 
moeilijk”, aldus Ricus Kuunders, eigenaar 
van het loonbedrijf en een van de twee 
directeuren van Kumac. „We moesten 
alles zelf uitvinden. De techniek was er 
nog niet. Je kon nergens gaan kijken hoe 
het werkte.” 
Mede-directielid John van Paassen, die 
Demac vertegenwoordigt, vult aan: 
„We hadden nog geen ontheffing voor 
het concentraat en het water was niet 
schoon genoeg om in de sloot te lozen. 
We moesten dat naar de waterzuivering 
brengen, of naar Rendac in Son.”
In die vroege dagen werd ook maar 

44 procent van het water uit de mest 
gehaald. Veel te weinig. Tegenwoordig 
haalt Kumac 54 procent van het water 
uit de mest. Dat maakt de overige pro-
ducten compacter en brengt de trans-
portkosten omlaag. „Het scheelt een 
oplegger per dag”, vertelt Van Paassen. 
„Dat is enorm belangrijk om de kostprijs 
beheersbaar te houden.”
Stapje voor stapje heeft Kumac het 
proces verbeterd. De technische mensen 
hebben, samen met machinebouwer 
Henry van Kaathoven, zelf uitgevogeld 
hoe het proces telkens verder ontwikkeld 
kon worden. Die procesverbetering blijft 
doorgaan. Sinds een paar maanden ge-
bruikt het bedrijf bijvoorbeeld een nieuw 
type osmose waarmee het weer meer 
water kan afvangen. „We zijn daar heel 
erg blij mee”, vertelt Van Paassen.
De verbeteringen zijn niet enkel tech-

Kumac terug naar kerntaak 

‘Wij gaan Nederland 
niet rechtzetten’
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De inkomende mest gaat over de ontwateringstafel en daarna in de zeefbandpers die het laatste vocht uit de mest perst. 

nisch van aard. Kumac focust ook op het 
ontzorgen van de boeren waarvan het 
de mest ophaalt. „Recent hebben we alle 
stallen en putten genummerd”, geeft 
Kuunders als voorbeeld. „Wij regelen 
de logistiek. We vragen met een appje 
aan de boer bij welke stal en welke put 
we moeten zijn. Vervolgens zorgen wij 
ervoor dat de mest wordt opgehaald. De 
chauffeur verliest geen tijd en de boer 
hoeft niet halsoverkop naar de stal te 
komen. Het zijn allemaal kleine dingen, 
maar iedere tien minuten tijdwinst 
brengt de kosten omlaag.”
Van Paassen en Kuunders zijn ervan 
overtuigd dat het verbeteren van het 
proces en het verlagen van de kostprijs 
stapje voor stapje moet gaan. „Je ziet wel 
verwerkers die in een keer vijftien nieuwe 
technologieën aan elkaar koppelen”, zegt 
Van Paassen. „Die willen in één dag van 

de vloer tot op de zolder springen. Maar 
dat geeft bijna altijd ongelukken.” Hij 
heeft vaak gezien dat grootschalige pro-
jecten in de sector daardoor in grote pro-
blemen zijn gekomen. „Die worden door 
de bank kunstmatig in leven gehouden.”

Tevreden varkenshouders
De deelnemende varkenshouders zijn 
tevreden. Het merendeel van de 35 
varkenshouders waar Kumac tien jaar 
geleden mee begon, is nog steeds lid. 
Een paar bedrijven zijn gestopt en er zijn 
enkele nieuwe bij gekomen. 
„Het sluipt er gewoon in”, stelt Van 
Paassen. „Bedrijven die al jaren lid zijn, 
weten niet beter dan dat mestverwerken 
voor hun geen issue is, maar de nieuwe 
leden merken hoe fijn het werkt. Ze hoe-
ven geen rondje te bellen om te zoeken 

waar en wanneer ze hun mest kunnen 
leveren; dat wordt door Kumac gedaan. 
Zij kunnen zich gewoon focussen op hun 
kerntaak, op het varkenshouden.”
Het geeft ook rust in de financiële 
exploitatie. Iedere maand zijn de kosten 
van de mestafzet hetzelfde. Bovendien 
schetst het een goed beeld voor de 
banken die bij financiering steeds vaker 
kijken hoe het bedrijf zijn mestvraagstuk 
heeft ingevuld. 
Aan de andere kant profiteert Kumac 
van de constante aanvoer van mest door 
de leden. Dat biedt het bedrijf de moge-
lijkheid om zijn afnemers jaarrond een 
constante kwaliteit te leveren. Akkerbou-
wers gebruiken het concentraat terwijl 
de stapelbare fractie wordt geëxpor-
teerd. „En die klanten verwachten een 
constante kwaliteit”, vertelt Kuunders. 
Sinds een paar jaar hygiëniseert het 
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Kumac - Deurne

Bleekerheide en Maatschap Verhees - Asten

Loonbedrijf W. Houbraken - Bergeijk

Kempfarm B.V.  - Leunen

Merensteyn - Ysselsteyn

Mestverwerking de Kempen - Winterle

Hoeven Varkens B.V. - Oirschot

Heijderhoeve Agro Products B.V. - Heeswijk Dinther

Gebroeders Verkooyen B.V. - Langeweg

Maatschap Van Heugten-Friesen - Nederweert

Agro America B.V. - America

Het mineralenconcentraat is niet toege-
staan in de Nederlandse wet, maar al sinds 
2009 loopt er een pilot. Deelnemende be-
drijven mogen het concentraat produceren 
of gebruiken.
In de eerste fase, tot 2005, lag de nadruk 
op het opbouwen van expertise in de 
productie en het gebruik van mineralen-
concentraat. Aan de hand hiervan heeft de 
overheid samen met de deelnemers aan de 
eerste fase kwaliteitseisen geformuleerd 
waaraan het product moet voldoen. Het 
gaat daarbij om het gehalte minerale stof, 
de verhouding stikstof/fosfaat en de elek-
trische geleidbaarheid. In de huidige fase, 
die loopt van 2015 tot eind 2017, wordt 
gekeken of die eisen in de praktijk werken.
Maar die pilot loopt eind dit jaar dus af. 
En of deze daarna wordt verlengd en tot 
wanneer, is nog niet bekend. „Daar gaat 
een nieuwe minister over”, vertelt het mi-
nisterie van Economische Zaken. Ten tijde 

van het schrijven van dit artikel was die 
minister nog niet aangetreden.

Als kunstmest
LTO gaat er niettemin vanuit dat de 
toelating volgend jaar wordt doorgezet 
en dan in een meer permanent karakter. 
Mineralenconcentraat is te belangrijk voor 
de Nederlandse mestverwerking om het 
project te stoppen. De boerenbelangenbe-
hartigingsorganisatie richt zich nu vooral 
op Brussel. Het mineralenconcentraat mag 
volgens Brusselse regels niet als kunstmest 
worden aangewend. Dat heeft in de prak-
tijk niet veel gevolgen omdat Nederland 
de pilot kan verlengen en het product zo in 
Nederland erkent. Omdat de transportkos-
ten van het concentraat hoog zijn, wordt 
het vooral in de directe omgeving afgezet 
en gaat het zelden de grens over; dus in de 
praktijk kan dat werken. Maar een natio-
nale erkenning zal onderhandelingen met 

Brussel over het Nederlandse mestbeleid 
telkens compliceren. „Als dit Europees 
wordt geregeld, is dat opgelost”, vertelt 
Harry Kager, specialist bodem en water 
bij LTO. Die organisatie zet zich daarom, 
samen met de Nederlandse overheid, in om 
het mineralenconcentraat Europees erkend 
te krijgen als kunstmest. Dat zou kunnen in 
de nieuwe Europese mestverordening die 
vanaf 2020 in werking treedt en waarover 
nu onderhandeld wordt.

Stimulans
Een Europese erkenning helpt ook om het 
concentraat verder te ontwikkelen. De hui-
dige onzekerheid omtrent de status houdt 
investeerders weg. Bovendien zou met een 
Europa-wijde erkenning het toepassings-
gebied van mineralenconcentraat flink 
worden uitgebreid. Zo’n opschaling is een 
stimulans voor verdere innovatie van het 
product.

Pilot mineralenconcentraat loopt af

Deelnemers aan de pilot mineralenconcentraat.

De vaste mest uit de zeefbandpers wordt gehygiëniseerd. De gehygiëniseerde mest wordt opgeslagen voor export.
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Heeft u vragen en/of opmerkingen 
neem dan contact op met onze 
redactie via redactie@pigbusiness.nl 
of  tel. 0314 - 62 64 38

@

Het papierbandfilter verwijdert de laatste zwevende delen. De omgekeerde osmose-installatie is de laatste stap. 

Tekst: Wim van Gruissen
Beeld: Susan Rexwinkel

Ricus Kuunders (links) en John van Paassen.

bedrijf de mest, waardoor het zijn stapel-
bare fractie zelf kan exporteren. Er is een 
afzetmarkt gevonden in Noord-Frankrijk, 
in de streek rond Reims. „Onze afnemers 
zijn professionele ondernemers die mest 
van homogene kwaliteit nodig hebben. 
Ze hebben gps-gestuurde strooiers en 
rekenen per plek uit hoeveel mineralen 
daar nodig zijn. Wat zij denken dat er 
dan in de mest zit, moet er ook daadwer-
kelijk in zitten.”

Communicatie afgebouwd
In het eerste jaar verwerkte Kumac 
50.000 ton mest. Inmiddels zit het op 
80.000 ton per jaar waarvan 70.000 ton 
onder contract. Daarmee zit het wel aan 
de grens; het bedrijf heeft een vergun-

ning voor 80.000 ton mest en heeft geen 
ambitie om verder te groeien.
Kumac is in de mestverwerking een 
begrip geworden. Het bedrijf heeft in de 
loop der jaren wel een stuk of duizend 
groepen gehad die het verwerkingspro-
cedé met eigen ogen wilden zien; van 
studieclubs, loonwerkers en machinebou-
wers tot provinciale en landelijke over-
heden en delegaties van het Europese 
Parlement. Binnen de mestverwerkings-
sector is het Kumac-procedé onder die 
naam bekend en collega-mestverwer-
kers nemen het over. Maar het bedrijf 
heeft die bezoeken afgebouwd. „Al die 
bezoeken hebben er niet toe geleid dat 
het imago van de mestverwerking beter 
is geworden”, stelt Van Paassen. „En wij 
gaan de BV Nederland niet rechtzetten.” 

Het bedrijf wil zich minder bezighouden 
met promotie en meer focussen op ver-
betering van het proces.
Het bedrijf kan zichzelf nu staande hou-
den dankzij de constante focus op pro-
cesverbetering en kostprijsverlaging. En 
dankzij een serie opeenvolgende pilots 
van de overheid, die het voor deelnemers 
mogelijk maakten om mineralencon-
centraat af te zetten – eigenlijk strookt 
dat niet met de Europese verordeningen 
over kunstmest. Maar die pilots lopen 
eind dit jaar af. Wat er daarna gebeurt is 
onzeker.
„We gaan ervan uit dat de overheid een 
nieuwe regeling voor concentraat van 
kracht laat worden”, stelt Van Paas-
sen. „Dat is in het belang van Neder-
land; zonder afzetmogelijkheden voor 
concentraat ligt de hele Nederlandse 
mestverwerking stil.” Maar vier maan-
den voor het einde van het jaar heeft 
hij van de overheid nog niets gehoord. 
„Het concentraat zal wel een onderdeel 
worden van de nieuwe derogatie, maar 
het is nog niet bekend hoe die eruit gaat 
zien.” Hij hoopt dat er dan eindelijk een 
definitieve regeling komt, in plaats van 
weer een nieuw pilotproject. „In Europa 
lijkt daar ruimte voor te komen”, denkt 
Van Paassen. „De Europese Commissie 
heeft daar minder problemen mee dan 
de Nederlandse overheid. De EU was tien 
jaar geleden al overtuigd dat recyclen 
moet. Je recyclet koelkasten, auto’s en 
mobieltjes. Waarom zou je dat met mine-
ralen dan niet doen?” 
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